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Prázdninové osmičky těší i varují     
před opakováním dějin 
Jak už věděli staří Římané, dějiny se pohybují po jakési plytké vertikální 

spirále a tak se se železnou pravidelností dostává lidstvo tam kde už bylo, i  

když na poněkud vyšší rovině. Od starověkých filozofů také pochází ono  

rčeni a varování, že ,,Národ, který zapomene na své dějiny, je bude přinucen  

znovu prožívat!‘‘ V době, kdy školství zažívá dobu innovativních, ale ne vždy 

prospěšných experimentů, výuka historie na britských školách druhého 

stupně zjevně upadá. Jak jsme už referovali, mnohé školy prostě pro  

nutnost udržovat disciplínu a zavádět nové a nové předpisy nestačí doučit  

celé curiculum a pak se někdy na různá odpovědná místa dostávají mladí      Přemysl Otakar II. Král český, markrabě moravský, vévoda 

lidé bez potřebných záchytných bodů pro rozhodování v těžkých situacích.    rakouský, štýrský, korutanský, kraňský a pán Chebska 

     Nejde ale vůbec jen o mladé lidi a jen o Brity Nedivme se, když dnes      

ani střední generace moc neví o srpnové okupaci Československa sovětskou armádou v roce 1968 a už vůbec nic o 

tom, jak to bylo v roce 1918 se vznikem Československa, kteréžto obnovení státnosti letos radostně oslavujeme. A 

když jim starší člověk zazpívá o těch Sokolících, co stáli 6. července na strahovských hradbách na Sletech (a spolu se 

skauty udržovali pořádek a fungovali jako kurýři v onom historickém říjnu), tak se jen diví. Ještě více se pak diví 

tomu, že bez zásluh našich legií by Masaryk u prezidenta Wilsona asi tak dobře nepochodil a naší samostatnost do 

svých 14 požadavků míru s Rakouskem nezařadil (mimochodem, je ještě Praha Hlavní nádraží ,,Wilsoňák‘‘, nebo 

ne?). Proto je dobře, že to vše letos doma ve vlasti i zde Britům připomínáme (viz třeba konferenci na str.2) 

     Nedávno však člověk s překvapením zíral, když komentátor londýnského večerníku Evening Standard Petr 

Frankopan (a podle fotografie už žádný mladík) napsal v souvislosti s fotbalem, že Kaliningrad ,,byl založen ve 13. 

století Teutonskými rytíři jako součást náporu křesťanství na východ v časech, kdy Slované dělali potíže svou nechutí 

uzřít světlo a konvertovat‘‘. Člověk si ale ze školy pamatuje, že Královec založil mocný český (slovanský) král 

Přemysl Otakar II.,, kterému se říkalo ,,král železný a zlatý‘‘ a to po bitvě u Rudavy roku 1255 -- ve které jeho vojsko 

porazilo pohanské Prusy. Ti teutonští rytíři se tam prostě dostavili až pak a jejich podíl na zakládání hansovních 

přístavů na Baltu jim nikdo nebere. Kdo z Britů by však předpokládal, že to byli právě Češi se svým králem ze 

starobylé slovanské křesťanské dynastie, který město založil, což pana Frankopana poněkud omlouvá...   

     Někteří starší čeští a slovenští novináři si stěžují, že podobná nedbalost, či nechuť si před sepsáním článku 

pořádně prozkoumat dějinné souvislosti, je ve vlasti nyní velmi rozšířena, což je ještě větší škoda.. Je ovšem poněkud 

nepříjemné, že právě s Přemyslem Otakarem II. se pojí další neblahé osmičkové datum, neboť 26.srpna 1278 zahynul 

po zradě části šlechty v bitvě u Suchých Krut na Moravském poli. Má babička o tom zpívávala tklivou píseň, i když 

bitvu určitě nepamatovala. Co by asi stalo, kdyby Přemysl Otakar tehdy vyhrál? Ty osmičky jsou přece osudové!/jn/ 
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 Birminghamská galerie IKON a Velvyslanectví ČR srdečně zvou všechny krajany na výstavu významného                

                  českého malíře Vladimíra Kokolii ,,Epiphany‘‘ 
                 

                   v IKON Gallery, 1 Oozells Square, Brindleyplace, Birmingham B1 2HS                      

                                     od 4. července do 9. září 2018 
                     otevřeno od 11 do 17 hodin (úterý – sobota a také pondělky Bank Holidays) 
  

     Vladimír Kokolia: Koruna (2014) olej 

 v rámci výstavy proběhne 5.července od 10 do 18 hodin sympozium ,,Malé národy a globální identity – české otázky‘‘ za účasti 
 umělce a českých a britských specialistů umění (rezervace nutná na 0121 248 0708 / www.ikon-gallery.org (další informace na str.3)                                 
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ZPRÁVY Z LONDÝNA A KOMUNITY           
,,Pelíšky‘‘ na Velehradě oceněny... 
Na pŠedposledn² ľervnovou sobotu pŠipadlo tŠet² filmov®  
pŠedstaven² na Velehradō. M²ģa a Blanka, kter® tyto  
produkce pŠipravuj², vybraly tentokr§t HŠebejkŨv film 
z devades§t®ho roku: PELĊĢKY. Tento prvn² z plej§dy  
òposametovĪchó HŠebejkovĪch filmŨ je sv®r§znĪ i v tom, 
jak se v nōm prol²n§ tragika lidskĪch osudŨ pŠed a po  
osmaģedes§t®m roce s hoŠkosladkĪm ľeskĪm humorem. 
Div§ci, jednak angliľt² studenti ľesk®ho jazyka (film se 
prom²tal s anglickĪmi titulky), jednak n§vģtōvn²ci z Šad 
ľesko-slovensk® komunity, film n§leĥitō ocenili. Uĥili si i  
Staropramenem zap²jen® obľerstven², kter® n§sledovalo  
po filmov ®m pŠedstaven². A vģechny diskuse, kter® zaznōly 
do tepl®ho letn²ho veľera... /as/  
 

Plánované akce na Velehradě na podzim 
Od z§Š² budou pokraľovat nedōln² kurzy ľeģtiny pro dōti i 
dospōl®, dojde na  odloĥenĪ rozhovor s pí.  Ludikarovo u i  na  
Svatováclavskou slavnost se mģ² svatou. Dalģ² info v z§Š² a 
kdyĥ poģlete mail s  adresou  na  contact @velehrad .org.uk . 
 

Podnětná konference BBC a ČRo další 
akcí ke 100. výročí vzniku Československa 
Ve známém  londýnském sídle BBC  Broadcasting House  
se 19. ľervna konala mezinárodní konference pod názvem  
,,Truth & Powerôô o dneģn² a budouc² roli veŠejnopr§vn²ch 
rozhlasŨ. Konference z§roveř byla jednou z  akcí, kterými  
se ĽR a SR pŠipom²naj² britsk® odborn® i laick® veŠejnosti  
v roce 100. vĪroľ² zaloĥen² Ľeskoslovenska. Z§roveř ð jak  
pŠipom²nal velkĪ plak§t u vchod u, byla konference také  
oslavou 95. vĪroľ² vzniku Ľeskoslovensk®ho rozhlasu 
18. kvōtna 1923, pouhĪ pŨlrok po vzniku BBC, tedy  
nejstarģ²ho národního rádia  na svōtō, ľemuĥ se nōkteŠ²  
britģt² ¼ľastn²ci konference zprvu zdr§hali uvōŠit, stejnō  

jako faktu, ĥe prvn² pŠ²mĪ sportovn² pŠenos rozhlasu ze    Záběr z promítání ,,Pelíšků‘‘ na Velehradě, pohled do sálu BBC během konference 

sportovn²ho utk§n² na evropsk®m kontinentō byl vys²l§n z  ,,Truth & Power‘‘ a gen. ředitel českého rozhlasu René Zavoral, velvyslanec ČR  

Prahy o tŠi roky pozdōji. Nen² proto divu, ĥe ĽeskĪ rozhlas  Libor Sečka a šéf EBU Jean-Paul Philippot zahájili recepci v rezidenci ambasády 
vyslal na konferenci vrcholnou delegaci v  ľele s generálním  
Šeditelem Ren®m Zavoralem, kterĪ tak® spolu se zn§mĪm a v BBC legend§rn²m Ľechem z dlouholetého vedení  televize 
i rozhlasu BBC ð vľetnō u n§s dobŠe zn§m® BBC World Service ð sirem Johnem Tusou, z  rodiny BaŦov§kŨ (Tuģa) a 
Šeditelem BBC Radio Bobem Shenanem a velvyslancem ĽR Liborem Seľkou konferenci zah§jili. A kdyĥ uĥ padlo 
velvyslancovo jm®no, je nutn® pŠipomenout, ĥe konference byla jeho n§padem a jak uĥ Šeľeno skvōlou vizitkou 
republiky a blahopŠ§n² k tomuto ¼spōchu mu skládala cel§ Šada krajanŨ i BritŨ.  
    I dalģ² Šeľn²ci a ľlenov® panelŨ konference patŠ² mezi vĪznamn® medi§ln² pŠedstavitele, jako napŠ²klad prezident 
RFE/RL (Rádií Svobodná Evropa a Svoboda z  Prahy Thomas Kent, pŠedseda Evropsk® vys²lac² unie EBU a francouzské 
RTBF Jean -Paul Philippot , Šeditel Reutersova Institutu pro studie ĥurnalismu v Oxfordu dr. David Levy, Šeditelka 
britské kancelá Še Report®rŨ bez hranic Rebecca Vincent, ģ®fka vys²l§n² BBC World Service v angliľtinō Mary 
Hockaday, Šeditel BBC Radio and Education James Purnell, Šeditelka zpravvodajstv² BBC Francesca Unsworth a Šada 
dalģ²ch. Ľeskou delegaci tak® reprezentovali Šeditel distribuce ĽeskĪch radiokomunikac² Marcel Proch§zka, bĪvalĪ 
ministr zahraniľ², Šeditel Diplomatick® akademie a poradce premi®ra Cyril Svoboda a dalģ² bĪvalĪ ministr zahraniľ² 
Jan Kohout. Konference byla rozdōlena na ľtyŠi diskusn² panely s moder§tory (vľetnō Johna Tusy a moder§torky 
zpr§v BBC Reety Chakrabarti) a t®maty byly zdŨvodnōn² nutnosti existence, nynōjģ² situace a budoucnost 
veŠejnopr§vn²ch rozhlasŨ a konkurence internetovĪch soci§ln²ch s²t². Kriticky je tŠeba poznamenat, ĥe diskuse na 

poslední zm ²nōn® t®ma neskonľila po pŠedveden² statistik poslechovosti tak bojovnō a optimisticky, jak by si mnoz² 
pŠ§li, ale nav§zan® kontakty snad dopomohou k vytvoŠen² ģirģ² evropsk® spolupr§ce a definov§n² potŠebn® strategie. 
Po ukonľen² programu konference diskuse pokraľovaly i v rezidenci a na zahradō velvyslanectv² ĽR, kde bylo tak® 

pŠipraveno bohat® pohoģtōn², kter® si vōtģina britskĪch ¼ľastn²kŨ nemohla vynachv§lit a nebylo to jen plzeřskĪm. 
Opravdu reprezentativn² akce a doufejme trval® pŠipomenut² nōkdejģ² sl§vy a vyspōlosti naģich n§rodŨ britskĪm 
spoluobľanŨm, vľetnō prakticky cel®ho veden² BBC. Snad se to odraz² i v jejich zpravodajstv² o n§s.../jn/     

Knihy na pomoc COMPASu v Peterborough? 
Jak uvádí v  zajímavé re port§ĥi z kvōtnov®ho diskusního veľera s Petrem Torákem MBE  v s§le velvyslanectv² ĽR 
nejnovōjģ² ľ²slo BCSA Review , jedním z  mnoha podnōtnĪch poľinŨ, kterĪmi se tento bĪvalĪ ¼spōģnĪ britskĪ policista a 
nadále velmi aktivn² r·mskĪ aktivista zapsal do povōdom² krajansk® komunity, bylo i zaloĥen² organizace COMPAS 
v Peterborough na pomoc novō pŠ²choz²m. BCSA uĥ tamn² knihovnō vōnovala knihy z pozŨstalosti jednoho ľlena a 
moĥn§ by bylo vhodn® tento poľin n§sledovat, pokud nastane podobná  situace a pozŨstal² neví  co s knihami...  
    A kdyĥ uĥ je Šeľ o naģich r·mskĪch krajanech, pŠipom²n§me, ĥe pro potenci§ln² studenty je jeģtō do 15. ľervence 
moĥnost podat ĥ§dost o stipendium na stŠedn²ch ľi vyģģ²ch odbornĪch ģkol§ch v ĽR na www.romskastipendia.cz .   

Informace ochotnō pod§ Denisa Maková  ze stejnojmenného týmu na 00 420 257 329 667.  
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Akce k výročí založení Československa  
pokračují výstavou v Birminghamu 
Jak uĥ oznamuje ohl§ģen² na tituln² stranō, akce naģich 
velvyslanectví ke 100. vĪroľ² vzniku Ľeskoslovenska d§l 
pokraľuj². Tentokrát  se v birminghamsk® pŠedn² galerii  
IKON pŠedstav² výstavou obrazŨ vĪznamnĪ ľeskĪ mal²Š 
Vladimír Kokolia  (roľn²k 1956) od 4. 7. do 9.9. a tamt®ĥ  

také  5.7. koná  sympoziu m pod názvem  ,,Malé národy  
a globální identity ð ľesk® ot§zkyôô za ¼ľasti mal²Še i  
univerzitn²ch odborn²kŨ z ĽR i Brit§nie.  
    Kokolia, kterĪ ĥije a tvoŠ² v moravské vesnici Veverské  
Knínice a je inspirován ven kovskou scen®ri², vľetnō  
fascinace stromy , jejich stá le se mōn²c²mi korunami a  
hrou svōtla v listí a jeho styl lze nazvat abstrak tním   
impresionismem . V ģirģ² umōleck® veŠejnosti je zn§m od  
poľ§tku let d evadesátých  a mezin§rodnō od vĪstavy  
Documenta v  roce 1992. Mal²Š zaľ²nal figurativn²mi  
kresbami, pŠipom²naj²c²mi absurdnost² V§chala, a zaz§Šil 
i jako rockovĪ hudebn²k a zpōv§k tria E a dodnes rozsah  
jeho dalģ²ch aktivit svōdľ² o vģestran®m talentu. Po pádu  
komunismu jeho d²la doģla koneľnō uzn§n² a V§clav  

Havel mu udōlil prestiĥn² Cenu JindŠicha Chalupeck®ho  
pro umōlce do 35 let. Pak pobyl pŨl roku na st§ĥi v  
Americe a po návratu byl jmenován profesorem na  
praĥsk® Akademii vĪtvarnĪch umōn², i kdyĥ prĪ nejradōji 
tvoŠ² doma ve Veverských Knínicích.  
    Pro naģe diplomatick§ zastoupen² je vĪstava dalģ² 
pŠ²leĥitost², jak obō zemō vhodnō pŠedstavit BritŨm.  
A Birmingham není zas tak daleko  od Londýna ...  /jn/  
 

Skvělý slovenský literární večer  
Uĥ po uz§vōrce tohoto ľ²sla se v s§le velvyslanectví  
Slovenska  konal pozoruhodnĪ liter§rn² veľer pod z§ģtitou 
a za pŠ²tomnosti velvyslance Œubom²ra Reh§ka a za reĥie 

známého londýnského nakladatelství Jantar, známého  
to propag§tora slovensk® i ľesk® modern² literatury, kter® 
vede ne¼navnĪ Michael Tate. Tentokr§t ģlo o pŠedstaven² 
nejnovōjģ²ho d²lu jeho ľeskoslovensk® trilogie slovensk®ho 
autora Richarda pod názvem Gaudeamus. Jako dosud je  
pŠekladatelem i tohoto d²la trilogie (po Bajajovō Burying  
the season  (Na kr§sn® modr® DŠevnici) a Vieweghovō Bliss  
was it in Bohemia  (B§jeľn§ l®ta pod psa) dvorn² TateŨv 
pŠekladatel David Short pustil i do slovenģtiny a podle    Ještě ke konferenci Truth & Power: z recepce v zahradě rezidence velvyslance a  
j²m i Richardem ľtenĪch uk§zek se mu to opravdu skvōle  dvakrát z večera na slovenském velvyslanectví (zleva: Richard, Tate a Short) 

podaŠilo a nav²c krajany pobavil svĪmi pŠ²hodami. Nejen  
na linguistick® vĪpravō do Koģic pŠed odjezdem ze zemō, kde pŠedt²m zaĥil i sovōtskou okupaci, laure§t Ceny JiŠ²ho 
Theinera se pŠedstavil nejen jako zkuģenĪ pŠekladatel, ale i z§bavný kumpán a rozesmál i Tatea i  autora Richarda, 
takto britsk®ho l®kaŠe. A nakladatelstv² Jantar m§ st§le p§r vĪtiskŨ i onōch dvou prvn²ch d²lŨ trilogie, vĪstiĥnō 
popisuj²c² ĥivot v socialistick®m Ľeskoslovensku. A tyto k nihy jsou  vynikající mi d§rky pro naģe anglické známé. /jn/   
 

Budeme vzpomínat na naše zemřelé v červenci a srpnu 
O prázdninách budeme po vzpomínká ch na naģe vōrozvōsty sv. Cyrila a Metodōje (pŠiģli na Moravu roku 863) a Jana 
Husa (6.7.1415) opōt vzpom²nat na zemŠel® naģ² komunity. Budou mezi nimi plk. Vladislav Halata z 311ky 
(22.7.198 8), plk. Alexander Hess , první  velitel 310ky (10.8.1981), spisova tel Jan KŠesadlo (13.8.1995), pōvkynō a  
hudebnice Beryl Tuľapsk§ (14.8.2013), S/Ldr Karel Kuttelwascher , n§ģ nejlepģ² st²haľ s18 v²tōzstv²mi u 1.perutō 
(17.8.1959) a sgt Jan Kaucký , dalģ² st²haľ z 310ky bōhem Battle of Britain (23.8.1970).  
 

ZPRÁVY Z DOMOVA 

Prezident Zeman jmenoval menšinovou českou vládu 
Prezident Miloģ Zeman jmenoval ve stŠedu 27. ľervna na Praĥsk®m hradō po osmi mōs²c²ch od voleb druhou vl§du 
premi®ra Andreje Babiģe (ANO). MenģinovĪ kabinet sloĥenĪ z ministrŨ ANO a ĽSSD budou po odm²tnutí li dovcŨ 
pod²let se na vl§dō ¼dajnō ve snōmovnō podporovat komunist®. PŠedseda ĽSSD Jan Ham§ľek se stal prvn²m 
m²stopŠedsedou vl§dy a z§roveř prozat²mn²m ministrem zahraniľ². Stalo se tak poté, co prezident Zeman odmítl 
jmenovat do funkce ministra  eur oposlance Miroslava Pocheho (ĽSSD). Zeman prĪ hodl§ podpoŠit 11. ľervence novou 
vládu pŠed hlasov§n²m o dŨvōŠe ve snōmovnō. Pocheho odmítl Zeman jmenovat ¼dajnō kvŨli postoji k migraci a k 
Izraeli a  jeho  pŨsoben² v praĥsk® politice, ale mōl by pŨsobit ve vedení ministerstva.  NōkteŠ² experti ĽSSD tvrd², ĥe 
pokud jej Zeman ministrem nejmenuje, mohla by n§sledovat kompetenľn² ĥaloba u Ēstavn²ho soudu. Prezide nt má 
totiĥ ministry na n§vrh premi®ra jmenovat  a nikoliv odm²tat. Nōkter§ m®dia pŠipom²naj², ĥe neģŦastnou náhodou byla 
vláda jmenována v  den vĪroľ² justiľn² vraĥdy dr. Milady Hor§kov® v roce 1950  
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ZPRÁVY Z DOMOVA VE ZKRATCE 

O  KrajskĪ soud v Praze uĥ podruh® uznal bĪval®ho stŠedoľesk®ho hejtmana Davida Ratha a des²tku dalģ²ch  

obĥalovanĪch vinnĪmi z korupce a ovlivřov§n² zakázek v  regionu. Rathovi soud potvrdil stejný trest  8,5 roku vōzení, 

jako pŠed odvol§n²m. Manĥele Kottovi, kteŠ² podvody organizovali, byli odsouzeni na 7,5 roku vōzen² a podnikatelka 
Novanská na pōt. Vyhl§ģen² rozsudkŨ se obĥalovan² nez¼ľastnili a Rath ohl§sil, ĥe se odvol§v§ a dodal, ĥe verdikt prĪ 
byl na pŠ§n² prezidenta Zemana a nen² jeģtō pravomocnĪ. Soud bývalého hejtmana potrestal po prvním rozsudku, 
kterĪ byl zpochybnōn kvŨli usvōdľen² s pomoc² odposlechŨ, avģak Nejvyģģ² soud argumentaci odm²tl a pŠ²pad vr§til do 
kraje . Obvinōn² byli zatľeni uĥ v roce 2012 a ģlo o ovlivřov§n² tendrŨ a ¼platky ve vĪģi mnoha des²tek milionŨ korun 

ohlednō staveb nemocnic a rekonstrukce z§mku a gymn§zia.  O  V r§mci Jubilejn®ho roka Preģovskej archieparchie 

2018 Gréckokat olícka cirkev  oslávila jedno z jubileí ð 50. vĪroľie vzkriesenia tejto cirkvi v  bĪvalom Ľeskoslovensku 
posviackou moderného pamªtn®ho kr²ĥa pri Divadle Jon§ģa Z§borsk®ho v Preģove. Kr²ĥ bol postavenĪ na mieste, kde 
st§la p¹vodn§ budova Gr®ckokatol²ckeho křazsk®ho semin§ra a Vysokej bohosloveckej ģkoly 
  

,,Neboj sa!‘‘ Mladí, viera a strachy... 
 

Z posolstva p§peģa Frantiġka k 33. svetov®mu dŔu ml§deģe 2018 a pred mezin§rodnĨm stretnutiem 
ml§deģe v Paname v januári 2019 
 

Je pochopiteœn®, ĥe n§hle objavenie sa anjela a jeho tajomnĪ pozdrav: ăZdravasõ, milosti pln§, P§n s tebouò (Lk 1, 28), 
M§riu veœmi rozruģili, lebo ju prekvapilo odhalenie jej identity a jej povolania, ktor® boli pre řu dovtedy nezn§me. 
Podobne ako ňalģie osoby vo Svªtom p²sme sa M§ria chveje b§zřou pred tajomstvom povolania od Boha, ktorĪ ju v 

jednej  chv²li konfrontuje s nesmiernosŦou jeho vlastn®ho pl§nu a z§roveř jej d§va naplno poc²tiŦ jej vlastn¼ malosŦ 
pokorn®ho stvorenia. Anjel, ktorĪ vid² do hőbky jej srdca, hovor²: ăNeboj sa!ò Boh vid² aj do n§ģho srdca. Dobre pozn§ 
vĪzvy, ktorĪm mus²me ľeliŦ v ĥivote, predovģetkĪm vtedy, keň stoj²me pred z§kladnĪmi rozhodnutiami, od ktorĪch 
z§vis², ľ²m budeme a ľo budeme v tomto svete robiŦ. To je to ăchvenieò, ľo pociŦujeme pred rozhodnutiami o svojom 
ĥivotnom stave, o svojom povolan². V tĪchto chv²œach sme znepokojen² a zmocřuj¼ sa n§s mnoh® obavy. 
   A vy, mlad², ak® obavy m§te? Ľo v§s vn¼tri najviac znepokojuje? U mnohĪch z v§s je za tĪm strach, ĥe nie ste 

milovan², obœ¼ben², akceptovan² tak², ak² ste. Dnes existuj¼ mnoh² mlad², ktor² maj¼ pocit, ĥe by mali byŦ in², ako v 
skutoľnosti s¼, aby sa prisp¹sobili ľasto umelĪm a nedostihnuteœnĪm ģtandardom. Neust§le ăretuģuj¼ò svoj digit§lny 
obraz, skrĪvaj¼ sa za maskami a faloģnĪmi identitami, aĥ kĪm sa napokon sami nestan¼ ăfake-omò. Mnoh² s¼ 
posadnutí snahou zís kaŦ, ľo najviac ălike-ovò. A z tĪchto neprimeranĪch oľak§van² vznikaj¼ r¹zne strachy a neistoty.  
   Ňalģ² sa ob§vaj¼ toho, ĥe sa im nepodar² n§jsŦ emocion§lne bezpeľie a ostatn¼ sami. Zoľi-voľi neist®mu 
zamestnaniu pociŦuj¼ mnoh² strach, ĥe nen§jdu uspokojiv® profesion§lne uplatnenie, alebo ĥe nebud¼ m¹cŦ 
uskutoľniŦ svoje sny. Tak®to obavy dnes maj¼ mnoh² mlad² ð tak veriaci, ako aj neveriaci. A pravdaĥe ani t², ľo prijali 
dar viery a ¼primne hœadaj¼ svoje povolanie, nie s¼ uģetren² ob§v. Niektor² si myslia: moĥno Boh odo mřa oľak§va 
priveœa; moĥno nebudem skutoľne ģŦastnĪ na ceste, ktor¼ mi urľil, alebo nebudem schopnĪ vykonaŦ to, ľo odo mřa 
ĥiada. In² sa pĪtaj¼: ak p¹jdem po ceste, ktor¼ mi Boh uk§zal, kto mi garantuje, ĥe sa mi ju podar² prejsŦ aĥ do konca? 
Nestrat²m odvahu? Nestrat²m nadģenie? Budem schopnĪ na nej vytrvaŦ po celĪ ĥivot? 
    Vo chv²œach, keň naģe srdce napőřaj¼ pochybnosti a strachy, je potrebn® rozliģovanie. To n§m umoĥn² uviesŦ do 
poriadku zmªtok v naģich myģlienkach a pocitoch, aby sme mohli spr§vne a rozv§ĥne konaŦ. PrvĪm krokom na 
prekonanie strachov je v procese rozliģovania ich jasn® pomenovanie, aby sme nestr§cali ľas a sily nah§řan²m 
beztvarých a nestálych prízrakov.  
    Preto v§s vģetkĪch pozĪvam, aby ste sa pozreli do svojho vn¼tra a ăpomenovaliò vlastn® strachy. SpĪtajte sa: dnes, 
v tejto konkr®tnej situ§cii, ktor¼ preĥ²vam, ľo ma tr§pi, ľoho sa najviac boj²m? Ľo ma blokuje a br§ni mi ²sŦ ňalej? 
Preľo nem§m odvahu urobiŦ d¹leĥit® rozhodnutia, ktor® mus²m urobiŦ? Nemajte strach pozrieŦ sa ľestne na svoje 
strachy, uznaŦ ich tak®, ak® s¼, a vyrovnaŦ sa s nimi. Biblia nepopiera œudskĪ pocit strachu ani mnoh® d¹vody, ktor® 
ho m¹ĥu vyvolaŦ. Abrah§m mal strach (porov. Gn 12, 10 s.), Jakub mal strach (porov. Gn 31, 31; 32, 8), a tieĥ Mojĥiģ 
(porov. Ex 2, 14; 17, 4), Peter (porov. Mt 26, 69 n.) a apoģtoli (porov. Mk 4, 38 ð 40; Mt 26, 56). S§m Jeĥiģ, zak¼ģal 
strach a ¼zkosŦ, hoci na celkom inej ¼rovni (porov. Mt 26, 37; Lk 22, 44). 
    ăĽo sa tak boj²te?! Eģte st§le nem§te vieru?ò (Mk 4, 40). T§to Jeĥiģova vĪľitka adresovan§ uľen²kom n§m 
umoĥřuje pochopiŦ, ako ľasto je prek§ĥkou viery nie pochybnosŦ, ale strach. Po tom, ako pomenujeme naģe strachy, 
n§m m§ proces rozliģovania v tomto zmysle pom¹cŦ prekonaŦ ich, otvoriŦ sa ĥivotu a tak pokojne ľeliŦ vĪzvam, ktor® 
n§m predklad§. Zvl§ģŦ u n§s kresŦanov nem§ maŦ strach nikdy posledn® slovo, ale m§ byŦ pr²leĥitosŦou nato, aby sme 

zaktivizovali svoju vieru v Boha... a aj v ĥivot! To znaľ², ĥe m§me veriŦ v z§kladn® dobro existencie, ktor¼ nám Boh dal. 
M§me d¹verovaŦ, ĥe on vģetko napokon dovedie do dobr®ho konca, aj prostredn²ctvom pre n§s ľasto nepochopiteœnĪch 
ĥivotnĪch okolnost² ľi  r§n. Ak vģak ĥiv²me svoje strachy, smerujeme k tomu, ĥe sa uzavrieme v sebe 
samých;  zabarikádujeme sa, a by sme sa uchr§nili od vģetk®ho a od vģetkĪch, ľo sp¹sob², ĥe ostaneme ako 

paralyzovan². Treba reagovaŦ! Nikdy sa neuzatv§raŦ! Vo Svªtom p²sme nach§dzame 365 r§z vĪraz ăneboj saò, vo 
vģetkĪch moĥnĪch jeho variantoch, akoby n§m to naznaľovalo, ĥe P§n si ĥel§, aby sme kaĥdĪ deř v roku boli slobodn² 
od strachu ..                                                                       /z internetových stránok KBS.sk /  

*************************************************** 
             Britsk§ skupina Spoloļnosti pre vedy a umenia SVU pozývá predbeģne krajanov na predn§ġku   

egyptológov dr. Jaromíra Málka a dr. Hany Navrátilovej z Griffith Institute oxfordskej univerzity     

     o živote v staroegyptskej dedine stavitelov královských hrobiek v Deir El Medina 
                                                 

          v sobotu 22. septembra o 14:30 v Čs. národnom dome, 74 West End Lane, NW6       

       

  Info: Věra Vavrečková (0170 2614 767) a Zuzana Slobodová (079 405 19 667) a https://www.svu2000.org/london  Priveďte priatielov!!!  
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Z DOMOVA VE ZKRATCE 

o Zákon o  urychlen² vĪstavby liniovĪch celost§tnō prospōģnĪch  

staveb proģel tŠemi ľten²mi v poslaneck® snōmovnō ĽR a mōl po  
uz§vōrce tohoto ľ²sla jít  v p§tek 29. ľervna ke schv§len² do sen§tu.   
Z§kon prĪ podstatnō urychlí pokulhávající a  celá léta se vlekoucí  
pŠ²pravy d§lniľn²ch staveb, jejichĥ urychlen² poĥaduj² i vlády  

sousední ch st§tŨ.  O  Slovenská vláda schválila presun financí z  

európsky ch fondov  na verejnú správu do fondov zameraných na  
s¼dnictvo. Presun finanľnĪch prostriedkov navrhla ministerka 
vnútra Denisa Saková, ktorá ho odôvodnila potrebou realizácie  
komplexnej refo rmy s¼dneho syst®mu ģt§tu. Mala by sa tak skrátit  
dlĥka s¼dneho konania, minimalizovanie prieŦahov aj zlepģenie 

vymáhateœnosti a zefektívnenie  súdnictva.  O  Ēstavn² soud ĽR  

zruģil tzv. druhou restituľn² teľku a st§t by tedy mōl i nad§le  
poskytovat restituentŨm n§hradn² pozemky  a nejen finanľn²  
odģkodnōn² i po 1. ľervenci. Zruģen² novely z roku 2016  navrhla  
skupina 18 sen§torŨ, podle kterĪch z§kon vytv§Šel nerovnost mezi  
lidmi, kteŠ² uĥ z²skali pozemkovou n§hradu a tōmi, jejichĥ n§roky  
nebyly dosud vyŠ²zeny, nebo jim byly navrhov§ny nedostateľn®  

finaľn² n§hrady.  O   Hlavný  architek t mesta Martin Róbert  

D¼bravec bol zadrĥanĪ policiou Národnej kriminálnej agentúry ,  

údajne pre podozrenie z brania ú platku . 
 

DOPISY REDAKCI 

DOPIS Z PRAHY: Chcete mít blbé děti? 
Tak jim kupte chytrý telefon.  
     Toto jsem si pŠeľetl v novin§ch, asi to byl trochu ĥert. Ostatnō: v²te kolik takovĪ - opravdu chytrý - 
telefon stoj²? J§ jsem pŠesvōdľen, ĥe zblbnout se d§ i mnohem lacinōji.  
    Vģiml jsem si, ĥe - po letech - se ve veŠejn® diskuzi objevilo zase IQ.  
     Uĥ dlouho se o tom nemluvilo a hlavnō nepsalo. Vzpomenete si jeģtō co to je IQ (inteligenľn² kvocient)? 
Dá se  - ve zkratce - popsat jako ľ²seln® vyj§dŠen² mozkov® kapacity dan®ho jedince, kter§ se v prŨbōhu 
ĥivota nemōn². IQ se urľuje standardn²mi testy. StatistickĪ prŨmōr je charak terizov§n ľ²slem 100. Komu to l²p 
mysl², ten pŠi testu dos§hne ľ²sla vyģģ²ho. Stupnice jde pŠibliĥnō do dvou stovek (Profesor Hawking a podobní 
maj² cca 180). Kdyĥ nōkdo tvrd², ĥe m§ sto devades§t, tak zcela jistō kec§. Kdo m§ m®nō neĥ stovku é. , 
vlastnō jsem zatím nikoho takového nepotkal.  
     Na jaŠe osmaģedes§t®ho roku, v dobō, kdy jsem se mōl uľit na st§tnice, MLADć FRONTA uveŠejnila 
nōkolikastr§nkovĪ test, kterĪm jste si mohli zjistit kolik m§te. PŠizn§m, ĥe jsem si to tehdy tak® zkusil. Svoje 

skóre si sice pamatuju, skromnost mi vģak br§n², abych ho tu zm²nil. Vlastnō nejenom skromnost. V USA 
(prĪ) nōkteŠ² dŨleĥit² lid® tehdy uv§dōli své IQ i na vizitkách.  
     Zpōt do souľasnosti. Soudob§ statistika poch§z² pŠedevģ²m z Norska. V Norsku maj² povinnou 
vojenskou prezenľn² sluĥbu a vģechny nov§ľky pŠi odvodu IQ testuj². Takĥe maj² soubor mnoha a mnoha 
ľ²sel. Kromō toho je snad kaĥd®mu jasn®, ĥe kdyĥ uĥ nikomu jin®mu, tak NorŨm se d§ vōŠit.  
     Tyto statistiky ukazuji, ĥe prŨmōrnĪ IQ poslední ch cca 30 let kles§. Aĥ o tŠi body za dek§du. Potvrzuji to 
i (menģ²) statistick§ ģetŠen² proveden§ ve Finsku, Francii, Anglii i jinde. Nikdo o tom nechce moc mluvit.  
     Jeden ľas se tvrdilo, ĥe inteligenci prakticky vyj§dŠit nejde, ĥe hodnoty IQ ukazuj² jen a pouze 
schopnost jedincŨ uspōt v testech IQ. Tento n§zor byl pozdōji v minul®m stolet² v z§sadō vyvr§cen.  
     Co se nikdy nepodaŠilo vyŠeģit je, do jak® m²ry je inteligence vytv§Šena faktory dōdiľnĪmi, nebo 
naopak, faktory vývojovými. Vzhledem k to mu, ĥe bōhem vōtģ² ľ§sti dvac§t®ho stolet² prŨmōrnĪ IQ populace 
vykazoval nevelkĪ leľ vĪraznĪ rŨst, maj² mnoz² za to, ĥe inteligenci lze podstatnō ovlivnit kvalitou vĪĥivy, 
hygieny a vzdōl§n². Tedy faktorŨ vĪvojovĪch, kter® v tom stolet² pŠev§ĥnō rostly. A si to tak je, ale dokázat se 
to nedá.  
    Z§vaĥnōjģ² je ot§zka, proľ to teň jde (alespoř v naģ² civilizaci) dolŨ.  
    Hypot®z je spousta. Kromō - vĪģe jiĥ nakousnut® - závislosti na chytrých telefonech, internetu  a podobnō, 

je zde i televize. şekli bychom rostouc² tendence pasivnō pŠij²mat. Nebo skuteľnost, ĥe vōtģ² mnoĥstv² dōt² se 
rod² starģ²m matk§m? Nebo domnōnka, ĥe blb² se nyn² v²ce mnoĥ² (nikdy nepotvrzeno). Takĥe: nev²me. 
   S teori² inteligence jeģtō dŨkladnō otŠ§sla myģlenka, kter§ se rozģ²Šila v osmdesátých letech minulého 
stolet²: ĥe dŨleĥitōjģ² neĥ kapacita mozkovny je tak zvan§ emoľn² inteligence. Ta urľuje zejm®na to, jak jsme 
schopni vyj²t s ostatn²mi lidmi. Taky na to definovali t.zv. EQ i o s pŠ²sluģnĪmi testy. TakovĪ jsem ale nikdy 
nepodstoupil, tak radōji konľ²m. Aniĥ bych zm²nil cokoliv o p§len² trenĪrek a podobnĪch nesmyslech.                                                          
                               Z Vinohrad pozdravuje a na letn² n§vģtōvu LondĪna se tōģ² Honza Kr§tkĪ.  

*************************************************** 
                           BCSA -- British, Czech and Slovak Association srdečně zve krajany na 

                                tradiční středeční setkání ,,Get to know you‘‘  
příště 11.července a pak i 8. srpna od 19 do 23hodin v Českém a slovenském klubu, 74 West End Lane, London NW6 
      

       Informace: bcsa@bcsa.co.uk nebo tel. : 020-8902-0328 či www.bcsa.co.uk a na adrese: 643 Harrow Rd, Wembley, HA0 2EX 
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 NEDĚLE 1.7, 8.7. a 15.7., pak prázdniny 

Velehrad, 39 Lonsdale Rd., Barnes, SW13 9JP 
   INFO@CZECHLANGUAGECLUB.CO.UK 

 

  5ŠǘƛΣ ±ŜƭŜƘǊŀŘ Ǿłǎ ǾǑŜŎƘƴȅ ȊǾŜ Řƻ 

KLUBU ČESKÝCH DĚTÍ 
 Učte se česky -- hrajte hry -- najděte    
          si nové kamarády 
   

OPIČKY  (2 – 4) : 11:00 – 12:00 
TYGŘÍCI  (4 - 7) : 12:10 – 13:10 

http://go.idnes.bbelements.com/please/redirect/104/1/10/7/?param=155631/148964_0_


*************************************************** 

Nenechte si ujít, aneb trochu kultury v Londýně v červenci a srpnu 

o    4.ľervence v 19. 30 zahraje v  Amaryllis Fleming Hall, R oyal College of Music , RCM Wind Ensemble s  programem 

Bohuslav MartinŨ: Sextet pro flé tn u, hoboj, klarinet, dva fagoty  a klaví r a skladby Mozarta, Francaixe a Richarda 
Strausse. Info: 020 7591 4314 a  http://www.rcm.ac.uk/events/  

o    Tak® 4. ľervence, v  19 hodin , avģak v Birminghamu, vystoupí v  Birmingham Repertory Theatre, Centenary Sq., 

Broad St., B1 2EP, v  rámci festivalu BE renomovaná a mnohokrát doma i v  zahraniľ² vyznamenan§ ľesk§ skupina 
moderního tance VerTeDance  pod reĥi² Petry Tejnorové . Info: spoluorganiz§tor Ľesk® centrum LondĪn a 

https://www.birmingham -rep.co.uk/whats -on/be -festival -wednesday -main -programme -2018.html  

o    Jeģtō do 8. ľervence bude vystavovat v Eames Fine Art Gallery, 58 Bermondsey St., SE1 3UD ľesk§ mal²Ška a 

kol§ĥistka Míla Fürstová  (vystudovala v  Praze i zde) svá díla s  dŨrazem na aspekty mateŠstv² pod n§zvem All the 
Rivers That Flow Through Me . OtevŠeno: (¼t ð so) od 11 do 18 hod, ne do 17. Info: info@eamesfineart.com  . 

o    Pokud budete 14. ľervence v Edinbur ghu, nenechte si ujít v  18.30  v klubu Piccolo, George Sq. Gardens, EH8 9JZ 

jazzovĪ koncert V²t KŠiģŦan Trio (V²t je skvōlĪ klav²rista) kde vystoup² v rámci festivalu s  norským saxofonistou 

Haraldem Lassenem. Info: Spoluorganiz§tor Ľesk® centrum (vstupenky po internetu za £14.)  

o    1. srpna od 19 hodin zahraje v  Royal Albert Hall , SW7 2EU , v rámci BBC Proms BBC National Orches tra of 

Wales pod taktovkou Otto Tauska a s cellistou Danielem Müllerem -Schottem . Program:  DvoŠ§kŨv Koncert pro cello v 
B moll  a skladby  Richard a Strau sse a Ethel Smythové. Info: 020 7589 8212  a https://www.bbc.co.uk/ events/ebxn5v  

o    Aĥ do 12. srpna potrv§ na vĪstavō Take One Picture  v Sunley Room londýnské National Gallery  na Trafalgar Sq. 

prom²t§n² animovan®ho filmu pro dōti ľesk® reĥis®rky Dory Martínkové  pod názvem Penelopa, vytvoŠen®ho ve 
spolupráci s  dōtmi londĪnsk® Maple Walk School a inspirovan®ho obrazem italsk®ho renesanľn²ho mal²Še Pintoricchia 
(cca. 1509). Mart²nkov§ vede filmov® krouĥky ve ģkol§ch od r.2008 a vytvoŠila 60 filmŨ, mnoh® ocenōn® na festivalech.  

*************************************************** 

Okénko, česká a slovenská komunitní organizace propaguje české a slovenské     

tradice, kulturu a vzdělání v Londýně. V naší pravidelné české a slovenské sobotní škole 
se mohou vzdělávat děti školního (5 – 14 let) i předškolního věku (od batolat do pěti let). 
Děti se učí v souladu s českými a slovenskými osnovami (čtení, psaní, prvouku a posléze 
zeměpis a dějepis). Je-li zájem děti se u nás mohou připravovat na přezkušovací zkoušky 
z českého jazyka. Pořádáme rovněž aktivity pro rodiče (lekce češtiny pro dospělé, ples, knižní klub, pěvecký sbor, divadelní spolek, klub fitness) a 
akce pro celou českou a slovenskou komunitu (Vánoční besídka, Velikonoční oslavy, Dětský den, výlety do muzeí, kempování, Šlapáček, atd. Detaily         
info:  www.okenko.uk a email: info@okenko.uk  Sobotní škola provozuje činnost v Dunraven Primary School, Mount Nod Rd, London SW16 2LG 

***************************************************           
Sväté omše Slovak Catholic Mission londýnskej komunity (ktorá oslaví 1.júla o 13tej 10 rokov!) 
Kostol (Our Lady of La Salette and St. Joseph), 14 Melior Street, London SE1 3QP, najbližšia stanica metra London Bridge: Nedeľa   

13.00 a 19.30, Streda 19.30, Piatok s angl. Farnosťou. SǾŅǘł ǎǇƻǾŜř pred i Ǉƻ ƪŀȌŘŜƧ ǎǾŅǘŜƧ ƻƳǑƛ ŀƧ po dohovore s duchovným otcom 

***************************************************       
              Zajímá vás, jak je Česká republika reprezentována ve Velké Británii? 
       Kontaktujte Czech Centre: 30 Kensington Palace Gdns, London W8 4QY (v budově velvyslanectví ČR!) 

Telefon: +44 -207-307-5180  e-mail: info@czechcentre.org.uk  
 Czech Centre pořádá a organizuje výstavy, přednášky, koncerty atd , informuje Brity o možnostech podnikání, vzdělávání, atd  

*************************************************** 

                 ZAJÍMÁ VÁS CO SE DĚJE V JINÝCH KRAJANSKÝCH KOMUNITÁCH? 

Zkuste si na internetu najít http://krajane.radio.cz/   
   Budete pŚekvapeni, je to totiģ internetov§ platforma, urļen§ k z²sk§v§n² a vĨmŊnŊ  informac², tĨkaj²c²ch se zahraniļn²ch ĻechŢ 

v cel®m svŊtŊ... A najdete tam i informace o londĨnsk®m VelehradŊ 

*************************************************** 
                     ZAJÍMÁ VÁS ČESKÁ A SLOVENSKÁ HUDBA?  STAŇTE SE ČLENEM A PŘIVEĎTE ANGLICKÉ ZNÁMÉ DO 

                The DvoŠ§k Society for Czech and Slovak Music 
  Společnost sdružuje zájemce o českou a slovenskou hudbu a jako registrovaná charita pomáhá hudebníkům a tělesům doma 
         Podrobnosti najdete na internetu ( http://www.dvorak-society.org ύ ŀ ŘŀƭǑƝ Ǉƻǎkytne Terry Heard, Membership Secretary, 
               67 Lewisham Hill, London SE13 7PL, Tel:  020 8852 9263, e-mail: membership@dvorak-society.org 
(k dostání nová CD nahrávka klavírních děl prof. Ant Tučapského v interpretaci Kanaďanky Margaret Bruce. Dvě CD za 14.50 liber i s poštovným) 

*************************************************** 
            VÍTE, ŽE VELEHRAD MÁ TAKÉ VLASTNÍ WEBSITE? www.velehrad.org.uk   

  Nabízí mnoho informací. Příspěvky na činnost Velehradu: zasílejte šeky na adresu: Velehrad, 39 Lonsdale Rd., London SW13 9JP  

***************************************************    
                 CZECH AND SLOVAK CLUB IN LONDON 

         /ƘŎŜǘŜ ǎƛ ǇƻŎƘǳǘƴŀǘ ƴŀ ǘǊŀŘƛőƴƝŎƘ őŜǎƪȇŎƘ ŀ ǎƭƻǾŜƴǎƪȇŎƘ ƧƝŘƭŜŎƘ ŀ ƴŀǇƝǘ ǎŜ ŘƻōǊŞƘƻ ǇƛǾŀ Ȋ ƴŀǑƛŎƘ ƪƻƴőƛƴΚ 
 {ǘŀőƝ ƧŜǘ ƳŜǘǊŜƳ Řƻ ǎǘŀƴƛŎŜ ²Ŝǎǘ IŀƳǇǎǘŜŀŘ όb²сύ ŀ ƻ ǇłǊ ǎǘƻǾŜƪ ƳŜǘǊǻ ƴƝȌΣ Ǿ тп ²Ŝǎǘ 9ƴŘ [ŀƴŜΣ őŜƪł ǾȅǘƻǳȌŜƴŞ ǇƻƘƻǑǘŠƴƝΦ 
    wŜǎǘŀǳǊŀŎŜ ƻǘŜǾǌŜƴŀ ƻŘ ǵǘŜǊȇ Řƻ Ǉłǘƪǳ мт -22.30 hod a klub 17 - 23 hod, v sobotu/ƴŜŘŠƭƛ мн - 22.30 hod, klub 12 - но ƘƻŘΦ ½ŀǾǌŜƴƻ 
         ƪŀȌŘŞ ǇƻƴŘŠƭƝ ƪǊƻƳŠ .ŀƴƪ IƻƭƛŘŀȅǎΣ ƪŘȅ ƧŜ Ǉŀƪ ȊŀǾǌŜƴƻ Ǿ ǵǘŜǊȇΦ Telefon: Klub 0207 328 0131, Restaurace 0207 372 1193 

***************************************************                                                   
Vydává a rozesílá Správní výbor charity Velehrad London (Publisher : Velehrad London, Charity registered in England and Wales (number: 1154836) and a company limited by    
 guarantee (registered company No.: 08684201) Reg. offices: 39 Lonsdale Road, Barnes, London, SW13 9JP) a rediguje v tradic²ch VŊstn²ku a LondĨnskĨch ListŢ Mgr J.M. P.JŢn 
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